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ABSTRACT 

Traffic congestion is a challenge for developed and non-developed countries. 

Khartoum city is one of the world's cities facing traffic congestion problems. 

The citizens of this city suffer from the queues of cars that fill the roads and 

delay their arrival to their destinations, because the traffic system suffers 

from many problems such as the large number of cars that brought to this 

city, and the roads are unfavorable. In addition to that the old planning of the 

study area that increase the problem. The objective of this research is to study 

traffic congestion in Khartoum city, Geographic information system (GIS) is 

used to handle spatial and descriptive data collected to help solving the 

traffic congestion problem in study area. 
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 المستخلص

. تقدمهيعد الازدحام المروري أحد التحديات التي تواجه كل من الدول المتقدمة وغير الم

 امشاكل الازدحام المروري. مواطنو تواجهمدن العالم التي  ىحدإالخرطوم  مدينه تعتبر

من طوابير السيارات التي تملأ الطرق ، وتؤخر وصولهم إلى وجهاتهم يعانون  هذه المدينة

د الكبيره من السيارات التي ا، لأن نظام المرور فيها يعاني العديد من المشاكل مثل الاعد

. أضف إلى ذلك التخطيط القديم لمنطقة  ناسبهوالطرق غير المجلبت إلى هذه المدينة ، 

 ت والحلولكلامشال من هذا البحث هو دراسة الهدف. الدراسة التي تزيد من تفاقم المشكلة

  (GIS)   ستخدم نظم المعلومات الجغرافيةتم إ،  زدحام المروري في مدينة الخرطومللا

 هللمساعدوبناء قاعدة بيانات جغرافيه  تم جمعهالمعالجة البيانات المكانية والوصفية التي 

 .الازدحام المروري في منطقة الدراسة اكلمشفي حل 
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